



VISITS AND RECEPTIONS

◆ October 16, 2023

Mr. Zhan Liang, Deputy Director of the Board of Directors of Yingke Law Firm China and Director of the Management Committee of Yingke Law Firm Zhuhai Branch; Mr. Lin Shaojun, Executive Director of Yingke Law Firm Zhuhai Branch and Yingke Law Firm Hengqin Branch, led the Yingke Law Firm delegation to visit the Faculty of Law.



◆ October 17, 2023

Prof. Zhao Gang, Standing Member of the Party Committee of Chinese Communist Party and Vice President of Beijing Foreign Studies University, led a delegation to visit the Faculty of Law during their visit to the University of Macau.

◆ October 18, 2023

Prof. Feng Guo, Dean of Wuhan University Law School, led a delegation to visit the Faculty of Law.



◆ October 18, 2023

Ms. Wang Dong, Level 1 Bureau Rank Official of the Department of Treaty and Law of the Ministry of Foreign Affairs of the People's Republic of China, came to the Faculty of Law to give a lecture on the theme of "International Law Enters the Campus: International Law and China's Contribution to the International Rule of Law" and visited the Faculty of Law.

◆ October 09, 2023

Prof. Tong Io Cheng, Dean of the Faculty of Law, led members of the Centre for Constitutional Law and Basic Law Studies to visit Mr. Huang Liuquan, Deputy Director of the Liaison Office of the Central People's Government in the Macao S.A.R.



RESEARCH ACTIVITIES

Prof. Du Li

- ◆ Li Du, Kalina Kamenova. China's New Regulations on Generative AI: Implications for Bioethics. *The American Journal of Bioethics* 2023, 23:10. (SSCI, IF: 13.4)



Mr. Iong Man Teng

- ◆ Man Teng Iong. “Aplicabilidade da perda de chance na responsabilidade médica”. Meeting of EDUM Researchers 2022 (October 2023).



Prof. Liu Jianhong

- ◆ Honglan Shuai, Jianhong Liu* (10/2023). “Property Victimization, Perception of Neighborhood Safety, and Perceived Fairness of the Criminal Justice System Within the Chinese Context”. *Asian Journal of Criminology*. <https://doi.org/10.1007/s11417-023-09411-z>. (SSCI) (Scopus) (online first)
- ◆ Jie Zhang, Jianhong Liu * (2023). “Asian Criminology: Its Contribution in Linking Global North and South”. *International Annals of Criminology*. (Cambridge University Press) (Scopus). doi:10.1017/cri.2023.22. (online first) (Scopus)
- ◆ Pin Yu, Jianhong Liu * (09/2023). “The Theoretical Contributions of Asian Criminology in Reconstructing Criminology”. *International Journal for Crime, Justice and Social Democracy*. <https://doi.org/10.5204/ijcsd.2950>. (online first) (Scopus)(web of science)

* Corresponding author

Prof. Rostam J. Neuwirth

- ◆ Neuwirth, Rostam J. and Li, Yi (2023). The Regulation of “Artificial Intelligence” in the Time of Oxymora. *Macau Law Review* 52(2): 73–96. <https://fl.um.edu.mo/macau-law-review/2023-no-2-serial-no-52/>
- ◆ Neuwirth, Rostam J. (2023). “Das Gehirn im Spannungsfeld von Recht und Neurotechnologien: dargestellt am Beispiel subliminaler KI-Systeme” in Symposium Dürnstein (eds.), *Das Gehirn und seine Gesellschaft: Tagungsband zum Symposium Dürnstein 2023*, pp. 135–148. Hamburg: Tredition.
- ◆ Neuwirth, Rostam J. and Li, Yi (2023). “Freedom of Speech and the Regulation of Fake News in the Macao SAR: Truth and Falsehood – A False Dichotomy?.” In Oreste Pollicino (ed.), *Freedom of Speech and the Regulation of Fake News*, pp. 377–405. Morsel: Intersentia.



ACADEMIC ACTIVITIES

Mr. Hugo Emanuel de Miranda Rodrigues Duarte Fonseca

- ◆ October 24, 2023

Mr. Fonseca participated as a speaker in the seminar “Developments in the field of consumer protection in China, Macau and Mozambique” and discussed with professors from the Faculty of Law, University of Macau and the Faculty of Law, Eduardo Mondlane University.



- ◆ October 26-27, 2023

Mr. Fonseca participated as a speaker at “Thirteenth International Conference on the Legal Reforms of Macau in the global context”.

Mr. Iong Man Teng

- ◆ September 23, 2023

Dr. IONG Man Teng participated as one of the Faculty of Law representatives in the Programme Consultation of the Principal’s Recommended Admission Talk 2024/2025.



- ◆ October 18, 2023

Dr. IONG Man Teng participated in the 34th oath-taking ceremony of the Student Association of the Faculty of Law of University of Macau.

Prof. Liu Jianhong

- ◆ September 08, 2023

Prof. Liu Jianhong was invited to deliver the keynote speech entitled “Asian Criminology – Paradigm and Future” at the 23rd Annual Conference of the European Society of Criminology.

Conference and Seminar

- ◆ September 07, 2023

Seminar: Biometric Harm

Speaker: Prof. Sara Migliorini

Commentator: Prof. Yilin Wang

Research Circle: Legal Philosophy, Legal History, and Roman Law Study



ACADEMIC ACTIVITIES

Conference and Seminar



◆ September 07, 2023

Seminar: The Red Mansions Actresses and the Last Actresses in Ancient China: A Legal History Perspective

Speaker: Prof. Lan Ke

Research Circle: Legal Philosophy, Legal History, and Roman Law Study

◆ September 27, 2023

Seminar: Henan Cultural Heritage Protection System and Cultural Protection and Utilization Seminar Between Henan and Macau

Speaker: Dr. Ren Wei

Commentator: Prof. Changfa Zhan, Prof. Guang Huang

Research Circle: Legal Philosophy, Legal History, and Roman Law Study



◆ October 10, 2023

Seminar: Introduction to the Legal Consultancy System for State-owned Enterprises

Speaker: Mr. Shuxiang Huang

Research Circle: Legal Philosophy, Legal History, and Roman Law Study

◆ October 24, 2023

Conference: Desenvolvimentos no âmbito da protecção do consumidor, China, Macau e Moçambique

Research Circle: Laws of Sino-Portuguese Speaking Countries



OTHER ACTIVITIES

◆ October 21 and 28, 2023

The Student Association of Faculty of Law at the University of Macau successfully organized two “Be a Law Student for a Day” events. These activities attracted over 70 high school students from Macau schools, including Premier School Affiliated to Hou Kong Middle School, Sacred Heart Canossian College (English Section), and Pooi To Middle School.



Coordinator:

Denise Lei

Editor:

Tuo Zhan

Official Email:

fll.newsletter@um.edu.mo



訪問與接待

- ◆ 2023年10月16日

盈科中國區董事會副主任、盈科珠海分所管委會主任占亮，盈科珠海分所、盈科橫琴分所執行主任林少君率盈科律師事務所代表團參訪法學院。



- ◆ 2023年10月17日

北京外國語大學黨委常委、副校長趙剛教授率代表團來訪澳門大學期間參觀法學院。

- ◆ 2023年10月18日

武漢大學法學院院長馮果教授率代表團參訪法學院。



- ◆ 2023年10月18日

中華人民共和國外交部條約法律司一級巡視員王冬女士到訪法學院，以“國際法進校園：國際法和中國對國際法治的貢獻”為題做講座並參觀法學院。

- ◆ 2023年10月09日

法學院院長唐曉晴教授率憲法與基本法研究中心成員拜訪了中央人民政府駐澳門特別行政區聯絡辦公室黃柳權副主任。



研究活動

杜立教授

- ◆ 杜立, 科琳娜.卡曼诺娃: 《中國生成式人工智能新規範對生命倫理的啟示》, 載於《美國生命倫理雜誌》2023年23卷10期。(SSCI雜誌, 影響因子: 13.4)



翁文挺先生

- ◆ 翁文挺, “機會損失在醫療責任中的適用”, 載於《Encontro de Investigadores da Escola de Direito da Universidade do Minho 2022》, 2023年10月。



劉建宏教授

- ◆ 帥紅蘭, 劉建宏* (10/2023). “中國語境下的財產受害、鄰裡安全感與刑事司法公平感”, 《亞洲犯罪學期刊》(SSCI) (Scopus)
- ◆ 張潔, 劉建宏* (2023). “亞洲犯罪學: 連接全球南北方的貢獻”, 《國際犯罪學年鑑》(劍橋大學出版社) (Scopus)
- ◆ 余頻, 劉建宏* (09/2023). “亞洲犯罪學對重構犯罪學的理论貢獻”, 《國際犯罪、司法和社會民主雜誌》(Scopus) (web of science)

*通訊作者

Rostam J. Neuwirth 教授

- ◆ 諾思坦, 李意 (2023). 矛盾修辭時代背景下探究人工智能監管. 澳門法學 2023 年第 2 期 (總第 52 期): 73-96. <https://fl.um.edu.mo/macau-law-review/2023-no-2-serial-no-52/>
- ◆ 諾思坦 (2023). 法律與神經技術之間緊張領域中的大腦: 使用潛意識人工智慧系統為例進行說明, 載於 Symposium Dürnstein (編) 的《大腦及其社會: 2023 年 Dürnstein 研討會論文集》, 第 135- 148 頁。漢堡: Tredition 出版社。
- ◆ 諾思坦, 李意 (2023). “澳門特別行政區的言論自由與假新聞監管: 真相與謊言——錯誤的二分法?” 載於 Oreste Pollicino (編) 的《言論自由與假新聞監管》, 第 377-405 頁。莫策爾: Intersentia 出版社。



學術活動

Hugo Emanuel de Miranda Rodrigues Duarte Fonseca 先生

- ◆ 2023 年 10 月 24 日

Fonseca 先生作為主講嘉賓參與了“中國、澳門和莫桑比克消費者保護領域的發展”研討會，與澳門大學法學院和蒙德拉內大學法學院的教授進行了討論。



- ◆ 2023 年 8 月 10 日至 11 日

Fonseca 先生作為主講嘉賓參加了“第十三屆全球背景下澳門法律改革國際會議”。

翁文挺先生

- ◆ 2023 年 9 月 23 日

翁文挺博士以法學院代表之一參加 2024/2025 校長推薦入學的課程諮詢。



- ◆ 2023 年 10 月 18 日

翁文挺博士參加澳門大學第三十四屆法學院學生會就職典禮的監誓儀式。

劉建宏教授

- ◆ 2023 年 9 月 8 日

劉建宏教授應邀在第 23 屆歐洲犯罪學學會年會上做題為“亞洲犯罪學——範式及未來”的主旨演講。

會議與研討會

- ◆ 2023 年 9 月 7 日

研討會：生物識別的危害

主講人：Sara Migliorini 教授

評議人：王藝琳教授

研究圈：“法律哲學，法律史與羅馬法研究”



學術活動

會議與研討會



◆ 2023年9月7日

研討會：紅樓伶人與古代中國最後的女伶——一個法制史的視角

主講人：柯嵐教授

研究圈：“法律哲學，法律史與羅馬法研究”

◆ 2023年9月27日

研討會：河南文物保護製度暨豫澳兩地文化保護利用座談會

主講人：任偉教授

評議人：詹長法教授、黃廣教授

研究圈：“法律哲學，法律史與羅馬法研究”



◆ 2023年10月10日

研討會：國有企業法律顧問制度介紹

主講人：黃舒翔先生

研究圈：“法律哲學，法律史與羅馬法研究”

◆ 2023年10月24日

會議：中國、澳門和莫桑比克消費者保護領域的發展

研究圈：“中葡國家的法律”



其他活動

◆ 2023年7月15日

澳門大學法學院學生會成功舉辦了兩場「做一日法學生」活動。這些活動共吸引了來自澳門濠江中學附屬英才學校、嘉諾撒聖心英文中學和培道中學的70多名高中生參與。



主 管 李秋玲

編 輯 虞 展

官方電郵: fll.newsletter@um.edu.mo